
СОДЕРЖАНИЕ

СТАТЬИ

Медовичев А.Е. Регулярные войска и ополчения фем в Византии X–XI вв. К проблеме «кризиса фемной системы» в современных исследованиях	7
Чедия А.Р. Реестр Османов Мехмеда Сюрейя – ценный источник сведений по истории кавказских диаспор Османской империи	33
Богомолов И.К. Накануне войны: проект «Положения о военной цензуре» 1912 г.	48
Простякова В.А. Исторические этапы становления газетного рынка Норвегии.....	65

ОБЗОРЫ

Комзолова А.А. Проблемы российской стратегии во время Крымской войны 1853–1856 гг.	73
Бабенко О.В. Проблемы истории Польско-советской войны 1919–1920 гг. в публикациях польских историков. (Обзор по материалам журнала «Przegląd Wschodnioeuropejski»)	83
Емельянова Е.Н. Интернационалисты в гражданской войне в Испании (1936–1939)	97
Дунаева Ю.В. Болезни, эпидемии и пандемии в глобальной истории. Часть 2	114

РЕЦЕНЗИИ

Эман И.Е. Рец. на кн.: Lorenzini J. L'elmo di Scipio. Storie del Risorgimento in uniforme. (Лоренцини Я. Шлем Сципиона. История Рисорджименто в военной форме)	128
--	-----

Минц М.М. Рец. на кн.: Смолкин В. Свято место пусто не бывает: история советского атеизма	133
Дунаева Ю.В. Рец. на кн.: Хаминов Д.В. Историческое образование, наука и историки сибирской периферии в годы сталинизма	139

РЕФЕРАТЫ

Боровков Д.А. Карл V Габсбург: Последний император Средневековья	145
Участники Январского восстания, сосланные в Западную Сибирь, в восприятии российской администрации и жителей Сибири. Документы гражданской администрации, полиции и жандармского ведомства.....	150
Ковалевский М. Иван Бодуэн де Куртенэ в царской тюрьме	153
Общество Галлиполийцев: именной список. Биографический справочник	158
Шубин А.В. Великая Испанская революция	161
Дженкс Э. Обеспечение безопасности и секретность в последние годы холодной войны: взгляд из космоса	168
Эпплбаум Р. Русский язык в годы холодной войны: как три мира создали всемирный язык	171
Козлова Д.А. Проблемы шотландского деволюционного движения (40–70-е годы XX в.): монография	174
Орлов А.А. Национализм в истории Каталонии: прошлое и настоящее	180
Акимова В.С. Этническая история юкагиров (с древнейших времен до XX в.): монография. В 2 ч. Ч. 1	188
Бубрик Р. Рынки рабов в XIX в.: работторговля в Марокко	193
Чодон П. Оракул Нечунга и формирование идентичности тибетской diáspora	198
Азизян А.А. Две «двери». Обряд инициации и распространение информации на древнейшем Ближнем Востоке	202
Памяти А.А.-Г. Алиева	207

CONTENTS

ARTICLES

Medovichev A.E. Regular troops and theme militias in Byzantium of the X–XI centuries: On the problem of «Theme system crisis» in modern research	7
Chedia A.R. Sicill-I Osmanî by Mehmed Sureyya as a major source of information on the history of the Caucasian diasporas of the Ottoman Empire	33
Bogomolov I.K. On the eve of the war: draft «Regulations on military censorship», 1912	48
Prostyakova V.A. Historical stages of the development of the newspaper market in Norway	65

OVERVIEWS

Komzolova A.A. Problems of the Russian strategy in the Crimean war 1853–1856	73
Babenko O.V. Problems of the history of the Polish-Soviet war of 1919–1920 in the publications of Polish historians (A review of materials in «Przegląd Wschodnioeuropejski»)	83
Emelyanova E.N. Internationalists in the Spanish civil war (1936–1939)	97
Dunaeva Y.V. Diseases, epidemics and pandemics in global history. Part 2	114

REVIEWS

Eman I.E. <i>Book review:</i> Lorenzini J. L'elmo di Scipio. Stories of the Risorgimento in uniform	128
Mints M.M. <i>Book review:</i> Smolkin V. Sacred place is not empty: History of Soviet atheism	133

Dunaeva Y.V. <i>Book review</i> Khaminov D.V. Historical education, science and historics of the siberic periority in the years of stalinism	139
--	-----

ABSTRACTS

<i>Ref. ad op.:</i> Charles V Habsburg: the last emperor of the middle-ages	145
<i>Ref. ad op.:</i> Participants of the January uprising exiled to Western Siberia as perceived by the russian administration and residents of Siberia. Documents of the civil administration, police and gendarmerie	150
<i>Ref. ad art.:</i> Kowalski M. Ivan Baudouin de Courtenay in the tsarist prison	153
<i>Ref. ad op.:</i> Gallipoli society: a list of names. Biographical directory	158
<i>Ref. ad op.:</i> Shubin A.V. The Great Spanish revolution	161
<i>Ref. ad art.:</i> Jenks A. Securitization and secrecy in the late Cold War: the view from space	168
<i>Ref. ad art.:</i> Applebaum R. The rise of Russian in the Cold War: how three worlds made a world language	171
<i>Ref. ad op.:</i> Kozlova D.A. Problems of the Shotland devolutionary motion (40 s-70 s of the 20 th century): Monograph	174
<i>Ref. ad op.:</i> Orlov A.A. Nationalism in the Catalonia`s history: past and present	180
<i>Ref. ad op.:</i> Akimova V.S. Ethnical History of Yukaghirs (from ancient times to the 20 th century). Monograph. Part 1	188
<i>Ref. ad art.:</i> Boubrik R. Nineteenth century slave markets: The Moroccan slave trade	193
<i>Ref. ad art.:</i> Choedon P. The Nechung oracle and the construction of identity in the Tibetan diaspora	198
<i>Ref. ad op.:</i> Azizyan A.A. Two «doors». Initiation ceremony and dissemination of information in the Ancient Middle East	202
In memory of A.A.-G. Aliyev	207